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2024بيئة رأس المال الاستثماري في بيلاروس يا في   

Abstract: The report is devoted to the analysis of the state and prospects of venture capital development in 

the Republic of Belarus as one of the priorities of the state innovation policy. The key problems of the 

venture sector are considered, and mechanisms for their solution are proposed, including the development of 

a legislative framework, the creation of public and private funds, as well as the use of international 

experience. The implementation of the proposed measures will strengthen the country's innovation ecosystem 

and increase its competitiveness at the global level. 
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 نيكيتا إيفجينيفيتش دروبوف

في الجامعة التقنية طالب 

 الوطنية البيلاروسية

ويتناول التقرير يخُصص التقرير لتحليل وضع وآفاق تطوير رأس المال المُغامر في جمهورية بيلاروسيا، باعتباره إحدى أولويات سياسة الابتكار الحكومية.  :لمخلصا

ديق عامة وخاصة، والاستفادة من المشكلات الرئيسية التي يواجهها قطاع رأس المال المُغامر، ويقترح آلياتٍ لحلها، بما في ذلك وضع إطار تشريعي، وإنشاء صنا

 مي.الخبرات الدولية. ومن شأن تنفيذ التدابير المقترحة أن يعُزز منظومة الابتكار في البلاد، ويعزز قدرتها التنافسية على المستوى العال
ات الناشئة، ملائكة الأعمال، الاستثمارات، الشراكة بين القطاعين رأس المال الاستثماري، الابتكار، التشريع، برنامج الدولة للتنمية المبتكرة، الشرك الكلمات المفتاحية:

 العام والخاص، الخبرة الدولية.

رازينا فالنتينوفنا بريبيلسكاياج أ.  

في قسم التواصل المهني بين  معيدة

الثقافات في الجامعة التقنية الوطنية 

 البيلاروسية
 

 

II Международный молодёжный научно-культурный форум/ II International Youth Scientific-Cultural Forum/ المنتدى العلمي والثقافي الدولي الثاني للشباب   

 

Introduction المقدمة  
The development of the venture capital and direct investment industry in the Republic of 

Belarus is one of the priorities of the state innovation policy and a necessary condition for 

enhancing innovation and increasing the competitiveness of the domestic industry. The 

purpose of the paper is to identify the main problems of the venture sector and ways to solve 

them in the Republic of Belarus. 

يعُدددددددددد تطدددددددددوير قطددددددددداع رأس المدددددددددال المُغدددددددددامر والاسدددددددددتثمار المباشدددددددددر فدددددددددي جمهوريدددددددددة 

بيلاروسددددددديا مدددددددن أولويدددددددات سياسدددددددة الابتكدددددددار الحكوميدددددددة، وشدددددددرط ا أساسدددددددي ا لتعزيدددددددز الابتكدددددددار 

وزيددددددادة القدددددددرة التنافسددددددية للصددددددناعة المحليددددددة. وتهددددددد   ددددددذه الورقددددددة إلددددددى تحديددددددد المشددددددكلات 

 المُغامر وسبل حلها في جمهورية بيلاروسيا.الرئيسية التي يواجهها قطاع رأس المال 

Results and discussion النتائج والمناقشة 
The State Program of Innovative Development of the Republic of Belarus for 2021-2025 

is approaching its final stage, according to which one of the tasks for creating a favorable 

climate in the field of creation and implementation of innovations is the formation of a 

developed venture system (including incubators, startup accelerators, funds of various stages), 

considering the best international practices and principles of public-private partnership [1-3]. 

To solve this problem, it was proposed to follow some mechanisms: 

− development of the venture financing system (a special role here the participation of 

the Belarusian Innovation Fund and JSC " Development Bank of the Republic of Belarus" 

should play a role); 

− improvement of legislation in the field of venture investments, including the 

introduction of venture investments into national law, the implementation of the institute of 

investment partnership. 

The financing of venture projects by the Belarusian Innovation Fund is carried out on a 

refundable basis, mainly financing is aimed at supporting venture projects in the field of high 

technologies. 

The Belarusian Innovation Fund also supports projects from individuals, and from non-

governmental enterprises. The main condition for receiving support is high–quality 

preparation of the project with the provision of guarantees and conditions for their execution - 

and this is a very important point on which we will focus. 

A project can have economic and innovative efficiency, be well prepared, but a venture 

project at an early stage of development will have virtually no guarantees, much less 

conditions for their execution. That is, venture project managers need to act at an early stage 

of development independently, with the help of friends or with the support of business angels, 

to move to a higher stage of project development in order to be funded by large funds. 

Unfortunately, due to some factors, most of the most open Belarusian business angels 

have left the country, the creators of the projects can only rely on themselves, risk their 

property, and take loans. Because of this, innovation activity decreases, because project 

creators are not ready to take initial risks, which ideally should be assumed by the fund, but 

due to lack of funds, they do not do this. 

In order for such funds to take on initial risks, it is necessary to adhere to the second 

mechanism, which was mentioned above, namely, improving legislation in the field of 

venture investments, and even better, creating not only public funds, but also private ones 

through the same improvement of legislation and state assistance following the example of 

European states. For example, follow the example of Holland in the 80s: to guarantee venture 

capital funds the return of half of the possible losses associated with investments in private 

companies. Such a program will allow you to most effectively to stimulate the creation and 

initial growth of venture funds, to activate investment and innovation activity. However, all 

these ideas have one significant drawback: the state must deal with constant risks and invest 

large sums in the venture capital sector, especially at the initial stage. 

It is necessary to give a legitimate opportunity to successful entrepreneurs with optimal 

risks both for the state and for themselves to open their own venture funds so that they can 

receive additional income from such "productions", since at the moment such entrepreneurs 

can only afford to be business angels for their friends and bear quite large risks, which can 

negatively affect the final result. 

مددددن  2025-2021يقتددددرب البرنددددامج الحكددددومي للتنميددددة الابتكاريددددة لتمهوريددددة بيلاروسدددديا للفتددددرة 

يددق الابتكددارات فددي مرحلتددا النهائيددة، حيددل تتمثددل إحدددى مهددام تهيئددة مندداب ملائددت فددي متددال ابتكددار وتطب

بنددددداء نظدددددام متطدددددور للمشددددداريع ويشدددددمل حاضدددددنات أعمدددددال، ومسدددددرعات أعمدددددال للشدددددركات الناشدددددئة، 

وصدددناديق اسدددتثمارية بمراحدددل مختلفدددة ، مدددع مراعددداة أفيدددل الممارسدددات الدوليدددة ومبددداد  الشدددراكة بدددين 

 [. ولحل  ذه المشكلة، اقترُح اتباع بعض الآليات:1-3القطاعين العام والخاص ]

تطددددوير نظددددام تمويددددل المشدددداريع وويفُتددددرد أن يكددددون لمشدددداركة صددددندوق الابتكددددار البيلاروسددددي  -

 وبنك التنمية التابع لتمهورية بيلاروسيا دورٌ خاص في  ذا الصدد ؛

تحسدددددين التشدددددريعات فدددددي متدددددال اسدددددتثمارات المشددددداريع، بمدددددا فدددددي ذلدددددك إدرا  اسدددددتثمارات  -

 شراكة الاستثمار.المشاريع في التشريعات الوطنية، وإنشاء معهد 

يددددتت تمويددددل مشدددداريع المشدددداريع مددددن قببددددل صددددندوق الابتكددددار البيلاروسددددي علددددى أسدددداس قابددددل  -

 للاسترداد، ويهد  التمويل بشكل رئيسي إلى دعت مشاريع المشاريع في متال التقنيات المتقدمة.

ددددا مشدددداريع الأفددددراد والم سسددددات  يددددر الحكوميددددة - . يدددددعت صددددندوق الابتكددددار البيلاروسددددي أيي 

الشددددرط الرئيسددددي لتلقددددي الدددددعت  ددددو إعددددداد المشددددروع بتددددودة عاليددددة، مددددع تددددوفير اليددددمانات وشددددروط 

 التنفيذ، و ذه نقطة بالغة الأ مية سنركز عليها.

ا جيدددد ا، لكدددن المشدددروع  ا تتهيدددز  قدددد يتمتدددع المشدددروع بكفددداءة اقتصدددادية وابتكاريدددة، ويكدددون مُتهدددز 

يحظدددى بدددأي ضدددمانات، نا يدددك عدددن شدددروط تنفيدددذه. الاسدددتثماري فدددي مرحلدددة مبكدددرة مدددن التطدددوير قدددد لا 

أي أن مددددديري المشدددداريع الاسددددتثمارية يحتدددداجون إلددددى العمددددل بشددددكل مسددددتقل فددددي مرحلددددة مبكددددرة مددددن 

التطدددوير، بمسددداعدة الأصددددقاء أو بددددعت مدددن ملائكدددة الأعمدددال، للانتقدددال إلدددى مرحلدددة أعلدددى مدددن تطدددوير 

 المشروع للحصول على تمويل كبير.

ددددا للأسددددب، وبسددددبع بعددددض الع وامددددل،  ددددادر معظددددت ملائكددددة الأعمددددال البيلاروسدددديين الأكثددددر انفتاح 

الدددددبلاد، ولا يسدددددتطيع مُنشدددددئو المشددددداريع سدددددوى الاعتمددددداد علدددددى أنفسدددددهت، والمخددددداطرة بممتلكددددداتهت، 

والحصدددول علدددى قدددرود. نتيتدددة  لدددذلك، يتراجدددع نشددداط الابتكدددار، لأن مُنشدددئي المشددداريع  يدددر مسدددتعدين 

مدددن الأفيدددل أن يتحملهدددا الصدددندوق، ولكدددنهت لا يفعلدددون ذلدددك بسدددبع لتحمدددل المخددداطر الأوليدددة، والتدددي 

نقدددص التمويدددل. لكدددي تتحمدددل  دددذه الصدددناديق المخددداطر الأوليدددة، مدددن اليدددروري الالتدددزام بالآليدددة الثانيدددة 

المدددذكورة آنف دددا، و دددي تحسدددين التشدددريعات فدددي متدددال اسدددتثمارات رأس المدددال التدددريء، بدددل والأفيدددل 

دددا مدددن خدددلال نفدددش التحسدددينات التشدددريعية ودعدددت الدولدددة، مدددن ذلدددك، إنشددداء صدددناديق عامدددة وخ اصدددة أيي 

علددى  ددرار الدددول الأوروبيددة. علددى سددبيل المثددال، لنأخددذ مثددال  ولندددا فددي الثمانينيددات: ضددمان اسددترداد 

نصددددب الخسددددائر المحتملددددة المرتبطددددة بالاسددددتثمارات فددددي الشددددركات الخاصددددة لصددددناديق رأس المددددال 

ز إنشددداء صدددناديق رأس المدددال التدددريء ونمو دددا الأولدددي بأقصدددى التدددريء. سيسدددما  دددذا البرندددامج بتحفيددد

قددددر مدددن الفعاليدددة، وتنشددديث أنشدددطة الاسدددتثمار والابتكدددار. مدددع ذلدددك، لكدددل  دددذه الأفكدددار عيدددع رئيسدددي: 

يتددددع علددددى الدولددددة التعامددددل مددددع المخدددداطر المسددددتمرة واسددددتثمار مبددددال  كبيددددرة فددددي قطدددداع رأس المددددال 

 التريء، وخاصة في المرحلة الأولية.

اليدددروري مدددنا رواد الأعمدددال النددداجحين، ممدددن لدددديهت مخددداطر مثاليدددة للدولدددة ولهدددت، فرصدددة  مدددن

مشدددروعة لفدددتا صدددناديقهت الخاصدددة لتندددي دخدددل إضدددافي مدددن  دددذه ءا نتاجددداتء، إذ لا يسدددتطيع  ددد لاء 

رواد الأعمددددال حالي ددددا سددددوى أن يكوندددددوا مسددددتثمرين ملائكيددددين لصدددددالا أصدددددقائهت ويتحملددددوا مخددددداطر 

  ثر سلب ا على النتيتة النهائية.كبيرة، مما قد ي

Conclusion  الخاتمة 
The proposed measures aim to boost innovation activity in the Republic of Belarus by 

fostering scientific research, technological development, and the creation of competitive 

products. By eliminating barriers for early-stage startups and establishing a robust venture 

infrastructure, the country can enhance its innovation ecosystem, drive sustainable economic 

growth, and stimulate high-tech employment and private entrepreneurship. Leveraging 

international best practices and public-private partnerships will further integrate Belarus into 

global value chains, attract foreign investors, and strengthen the economy’s long-term 

competitiveness, aligning with the strategic goals of the State Program of Innovative 

Development. 

تهدددد  التددددابير المقترحدددة إلدددى تعزيدددز نشددداط الابتكدددار فدددي جمهوريدددة بيلاروسددديا مدددن خدددلال تعزيدددز 

البحددددل العلمددددي والتطددددوير التكنولددددوجي وإنتددددا  منتتددددات تنافسددددية. ومددددن خددددلال إزالددددة العوائددددق أمددددام 

الاسدددتثماري، يمكدددن الشدددركات الناشدددئة فدددي مراحلهدددا الأولدددى وإنشددداء بنيدددة تحتيدددة متيندددة لدددرأس المدددال 

للددبلاد تعزيددز منظومدددة الابتكددار، ودفدددع عتلددة النمدددو الاقتصددادي المسدددتدام، وتحفيددز التو يدددب فددي قطددداع 

التكنولوجيددددا المتقدمددددة وريددددادة الأعمددددال الخاصددددة. وسيسددددهت الاسددددتفادة مددددن أفيددددل الممارسددددات الدوليددددة 

ي سلاسدددل القيمدددة العالميدددة، والشدددراكات بدددين القطددداعين العدددام والخددداص فدددي تعزيدددز انددددما  بيلاروسددديا فددد

وجدددذب المسدددتثمرين الأجاندددع، وتعزيدددز القددددرة التنافسدددية للاقتصددداد علدددى المددددى الطويدددل، بمدددا يتماشدددى 

 مع الأ دا  الاستراتيتية لبرنامج الدولة للتنمية المبتكرة.
 

 Literature     المراجع والمصادر 
1. State program «Digital Development of Belarus» for 2021-2025: The Decree of the Council of Ministers of the Republic of Belarus dated February 2, 2021 No. 66 // Ministry of communications and 

informatization of the Republic of Belarus — URL: https://mpt.gov.by/en/state-program-digital-development-belarus-2021-2025 (date of access: 05.10.2024). 

2. Treytyakova, E. V. Digital development of the Republic of Belarus: problems and prospects / E. V. Treytyakova // Bulletin of the Sukhoi Gomel State Technical University: scientific and practical journal. – 2022. 

– No. 4.— P. 78-84. 

3. The possibility of supporting the regulatory and economic mechanism for business development in Libya (literary review - and a suggested modified mechanism) / R. A. Atnishah [et al.] // Al-Andalus journal for 

Humanities & Social Sciences. — 2023. — № 65, Vol. 10. — P. 180—198. 

   


